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Gæstebud for første gang

■  Til repræsentantskabsmødet 2002 var der for første gang invite-
ret gæster udefra.
En række formænd fra andre sundhedsorganisationer, formanden
for FTF,  direktørerne fra Gigtforeningen, PKA og Lægeforeningen
samt repræsentanter fra blandt andet Sundhedsstyrelsen og
Sundhedsministeriet overværede således aflæggelsen af forman-
dens mundtlige beretning.
På billedet er det Nina Holten og Elisabeth Haase fra DF’s sekreta-
riat i samtale med to af gæsterne – DF’s tidligere formand Inger
Brøndsted og formand for FTF Anker Christoffersen.
Det var også første gang, såkaldt almindelige medlemmer havde
mulighed for at overvære repræsentantskabsmødet. Det var der
12 medlemmer, der benyttede sig af.

Lønnet næstformand fra 2004
Forslaget er blevet
stemt ned tre gange
før, men i år vedtog
repræsentantskabet,
at DF fra april 2004
skal have en lønnet

næstformand.

Ikke stemning for
en terapeutforening
Repræsentantskabet skulle tage stilling til tre
forskellige forslag om et udvidet samarbejde
med Ergoterapeutforeningen – det ene af dem
med direkte henblik på en sammenlægning.

Ny struktur i 2004
Der nedsættes en bredt sammensat arbejds-
gruppe, der til næste repræsentantskabsmøde
skal komme med forslag til ny politisk og ad-
ministrativ struktur for foreningen.

Ikke ekstra penge til kredsene
Kredsene måtte
sætte tæring efter
næring og nøjes
med de 400.000
kroner ekstra, der
var fremlagt i ho-

vedbestyrelsens budgetforslag.

Konfliktfond bliver udviklingspulje
Konfliktfonden på praksisområdet eksisterer ik-
ke længere. Pengene er lagt over i en pulje,
der skal dække aktiviteter og udvikling på
praksisområdet.
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ISSN 1601-1465
Repræsentantskabsmødet 2002 er vel overstået. Nye, vigtige beslutnin-
ger er taget, og der er skabt et godt grundlag for arbejdet de næste to
år. Mange af beslutningerne fortjener ord med på vejen, men jeg vil her
nøjes med at kommentere en håndfuld.

Den sundhedspolitiske profil er blevet skærpet. Repræsentanterne revi-
derede foreningens sundhedspolitik, blandt andet blev der gjort plads til
et afsnit om folkesundhed og sundhedsfremme, ligesom der ligger et
handlingsprogram for hvordan foreningen skal agere i 2003 og 2004.
Dermed bør ingen være i tvivl om, at folkesundhed og sundhedsfremme
er anliggender for Danske Fysioterapeuter.

Beslutningen om, at der fremover skal være en valgt, lønnet næstfor-
mand på fuld tid, er ligeledes et udtryk for, at foreningen har til hensigt
at spille en mere synlig rolle, blandt andet på den sundhedspolitiske sce-
ne. Det samme er ansættelsen af den sundhedspolitiske konsulent, fore-
løbig for en toårig periode. Sidstnævnte beslutning er direkte inspireret
af projekt DF – Din Forening. Såvel næstformand som den sundhedspoli-
tiske konsulent, der begge tiltræder i 2004, giver Danske Fysioterapeuter
helt nye muligheder for at sætte politiske dagsordner.

Og så har foreningen vedtaget at satse mere på faglig og organisatorisk
udvikling af de fysioterapeutiske arbejdspladser i kommunerne og i prak-
sissektoren. Der skal blandt andet oprettes netværk for de kommunale
fysioterapeuter, så kontakten mellem foreningen og de enkelte terapeu-
ter bliver bedre.

På praksisområdet vedtog repræsentantskabet at omdanne konfliktfon-
den til en aktivitets- og udviklingspulje. Dermed bliver der endnu bedre
muligheder for at sætte udviklings- og kvalitetsprojekter i gang. I de 20
år, konfliktfond B har eksisteret, har der aldrig været udbetalt konflikt-
støtte fra fonden. Vurderingen var, at pengene gør mest gavn, hvis de
bruges til at udvikle klinikkerne og deres tilbud til patienterne.

Repræsentantskabet har med de mange gode beslutninger givet forenin-
gen nye muligheder for at præge udviklingen, og det vil jeg gerne sige
tak for. Men et spørgsmål står stadig ubesvaret. Nemlig hvordan vi frem-
over skal organisere og tilrettelægge arbejdet. Foreløbig er opgaven
overladt til et bredt sammensat udvalg, der frem til næste repræsentant-
skabsmøde i 2004 skal undersøge og komme med anbefalinger til, hvor-
dan foreningens struktur skal være. Eksempelvis hvor mange kredskon-

torer der bør være. Når tiden kommer, håber jeg at medlemmerne vil
tage del i denne debat, så vi får det bedst mulige beslutningsgrund-

lag.

Gode beslutningerGode beslutninger
Af Johnny Kuhr
formand for
Danske
Fysioterapeuter
FysioterapeutenFysioterapeuten
nr. 20 • november 2002 3



repræsentantskabrepræsentantskab
Der er brug for et holdningsskift
4

(GENOPTRÆNING) Johnny Kuhr slog
fast i sin beretning på repræsentant-
skabsmødet, at det er på tide, genop-
træning bliver taget lige så alvorligt
som medicin og kirurgi: „Vi er nødt til
bryde med traditionerne og magten i
hverdagspraksis, der gør, at genop-
træning ikke defineres som en primær
opgave i sygehusvæsenet”, sagde han
FysioterapeutenFysioterapeuten
nr. 20 • november 2002
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Færøernes repræsentant Jonas Johnsson trak sit forslag om
særlige konti til opfølgende genoptræning til patienter, der
udskrives med en genoptræningsplan til en klinik.

▼
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■  ”Der er brug for fysioterapeuter som aldrig før“!
Formand Johnny Kuhr var ikke kommet ret

langt i sin mundtlige beretning til repræsentant-
skabet, før budskabet var klart.

”Aviserne skriver om de stadig flere overvægti-
ge unge, der har usunde kostvaner og sjældent
bevæger sig væk fra computeren. Sundhedsøko-
nomer regner på de økonomiske konsekvenser af
udsigten til 300.000 danskere med type II diabe-
tes. Og patientforeninger kan fortsat give eksem-
pler på danskere, der efter en operation bliver ud-
skrevet fra et sygehus uden genoptræning“, sagde
Johnny Kuhr blandt andet.

Han fortsatte, at der er brug for fysioterapeuters
faglige ekspertise, hvis befolkningen skal få en
sundere levevis, og resultaterne af en tilbagelænet
levevis skal afbødes.

ET BRUD MED TRADITIONERNE
Johnny Kuhrs beretning var naturligvis først og
fremmest henvendt til repræsentantskabet, men
også til de mange gæster, der var inviteret til at
overvære åbningen - repræsentanter fra blandt
andet sundhedsministeriet og andre faglige orga-
nisationer.

Et af de store temaer i beretningen var genop-
træningsindsatsen i amter og kommuner.

„Når genoptræningen ikke bliver varetaget på
tilfredsstillende vis, er det vel dybest set et symp-
tom på, at nogen ikke synes, at opgaven er vigtig
nok? Når der er behov for at holde politikere, sy-
gehusledelser og læger i kort snor, hvis genoptræ-
ning ikke skal blive beskåret bid for bid, er det vel
udtryk for, at genoptræning reelt kommer i anden
eller tredje række?“, mente Johnny Kuhr og tilføje-
de, at problemerne ikke ville blive løst uden et
holdningsskift. 

„Efter min mening er vi nødt til bryde med tradi-
tionerne og magten i hverdagspraksis, der gør, at
genoptræning ikke defineres som en primær opgave
i sygehusvæsenet – også efter at patienten er udskre-
vet. Vi er nødt til i større grad at kigge på hele be-
handlingsforløbet og patienternes forventninger,
frem for at fokusere meget entydigt på produktivitet
i form at antallet af udførte operationer. Og vi er
nødt til at inddrage andre sundhedsfaglige grupper
mere og anlægge et sundhedsfagligt skøn i stedet
for lægefagligt skøn, når behovet for genoptræning
skal vurderes“, sagde Johnny Kuhr og lovede, at DF
fortsat vil følge genoptræningslovene tæt.
FOKUS PÅ SUNDHEDSFREMME
I den efterfølgende debat leverede Per Friis Mad-
sen, praktiserendes kontaktperson, et indspark i
genoptræningsdebatten fra praksissektoren:

”Genoptræningslovene så jo ud til at skulle bli-
ve som at køre med den varme sol i ryggen, men
det er ikke helt gået, som vi havde håbet på”,
sagde Per Friis Madsen og tilføjede, at det måske
ikke altid var nogle andres skyld.

”Er der for mange fysioterapeuter, der har set
opgaven som endnu én i en travl hverdag og der-
for har gjort meget lidt for, at patienterne skal få
en genoptræningsplan?”

Han opfordrede hospitalsfysioterapeuterne til
at huske praksissektoren som et udmærket tilbud
om genoptræning.

”Sig til patienter fra de kommuner, hvor der ik-
ke er indgået aftaler om finansiering, at de skal
skrive et læserbrev”, opfordrede han.

Leder af fraktionen af overfysioterapeuter og le-
dende fysioterapeuter Dorthe Maagaard kaldte lo-
ven om genoptræningsplaner for upræcis og tilfø-
jede, at det er svært at sidde på et sygehus og
træffe beslutninger, der rækker langt ind i kom-
Danske Fysioterapeu-
ters repræsentant-
skabsmøde fandt sted
den 1. og 2. novem-
ber på Hotel H.C. An-
dersen i Odense. I Fy-
sioterapeuten nr. 21
bringes det formelle
beslutningsreferat.
FysioterapeutenFysioterapeuten
nr. 20 • november 2002 5
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munerne. ”Men”, tilføjede hun, ”vi bruger i Vejle
Amt allerede praktiserende fysioterapeuter meget.
Vi kan slet ikke klare os uden jer”.

ET FORSLAG FRA FÆRØERNE
Færøernes repræsentant Jonas Johnsson havde til
repræsentantskabsmødet stillet et forslag – gæl-
dende for både Danmark og Færøerne – om pen-
ge til genoptræning i praksissektoren. Ifølge for-
slaget skulle hovedbestyrelsen arbejde for, at der
oprettes særlige konti til opfølgende genoptræ-
ning til patienter, der udskrives med en genoptræ-
ningsplan til en klinik.

”Den privatpraktiserende fysioterapeut skal vi-
de eksakt, hvor regningen skal sendes og vide, at

der til enhver tid er hjemmel og dækning, samt at
der afregnes inden for en kort fastsat frist”, lød
det i begrundelsen for forslaget.

Selv om der var sympati for forslaget, og John-
ny Kuhr erkendte, at han tidligere havde opfor-
dret praktiserende fysioterapeuter at sende reg-
ningen for patienter med en genoptræningsplan
videre til amtet, mente han ikke, at man fra for-
eningens side kan blande sig i, hvilke konti amter
og det færøske landsstyre bør have. Det samme
mente et flertal af repræsentantskabet, der fik Jo-
nas Johnsson til at trække forslaget med løfte om,
at foreningen fortsat vil arbejde for at genoptræ-
ning skal være et vederlagsfrit tilbud – både i Dan-
mark og på Færøerne.
Reportagen fra repræ-
sentantskabsmødet er
skrevet af informati-
onschef Mikael Møl-
gaard og journalist
Anne Guldager.
Foto: Niels Nyholm
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Lønnet næstformand fra 2004

(VEDTAGET) Tre gang før er forslaget
blevet stemt ned. Men fjerde gang sagde
repræsentantskabet ja til, at foreningen
skal have en lønnet næstformand. Det
sker i april 2004. Dermed er der mere
end et år til at finde egnede kandidater til
posten
Fysioterapeuten

Der blev stemt for over hele linjen, da et forslag om en fuld-
tids , lønnet næstformand for fjerde gang var til afstemning
på et repræsentantskabsmøde.
■  For to år siden manglende der én stemme for,
at foreningen fik en lønnet næstformand. Den-
gang var flere repræsentanter enige om, at så var
løbet kørt. Når repræsentantskabet havde sagt nej
tre gange, var der ingen grund til at genfremsæt-
te forslaget næste gang.
    Men til dette repræsentantskabsmøde lå der at-
ter et forslag om en lønnet næstformand. Og den-
ne gang var der ingen grund til at fintælle stem-
merne. Samtlige repræsentanter, på nær to der
undlod at stemme, sagde ja til at Danske Fysiote-
rapeuter fra april 2004 skal have en lønnet næst-
formand.

En afgørende forskel fra sidst var, at hele ho-
vedbestyrelsen denne gang bakkede op om forsla-
get.

”Sidste gang var jeg en af dem, der stemte nej.
Dels fordi, foreningen dengang ikke havde så
mange penge, dels fordi jeg frygtede, at formand
og næstformand kunne blive en slags forretnings-
udvalg, der traf alle beslutningerne. Men økono-
mien er bedre i dag, ligesom aktivitetsniveauet er
vokset i en grad, så vi sagtens kan bruge endnu
en lønnet politiker i foreningen” sagde hovedbe-
styrelsesmedlem Vibeke Laumann.

LIDT LØST I TØJRET
I det hele taget var det svært at finde alvorlige
indvendinger mod forslaget i salen.

Tina Lambrecht fra Nordjyllands Amt efterlyste
en mere præcis funktionsbeskrivelse på næstfor-
manden. ”Skal den kommende næstformand lave
det samme som den nuværende næstformand?”

Kirsten Møller Pedersen fra Århus Amtskreds ville
også gerne have lidt mere om, hvad næstforman-
den skal lave: ”Det vil være rart at vide for dem,
der overvejer at stille op, når der er valg til posten.”

Formand Johnny Kuhr medgav, at forslaget på
den led nok var lidt ”løst i tøjret.”

”Men det er vanskeligt at lave en præcis funkti-
onsbeskrivelse. Det vil i stort omfang afhænge af
de styrker, som en kommende næstformanden
har, hvordan områderne kan fordeles mellem for-
mand og næstformand. Men jeg er overbevist
om, at vi nok skal finde ud af at dele opgaverne
på fornuftig vis,” sagde Johnny Kuhr.

Hans Godske fra Ribe Amtskreds mente heller
ikke, det var noget problem: ”Der står i forvejen i
håndbogens paragraf 20 stk. 3, at formanden teg-
ner foreningen. Så det er vel blot et spørgsmål om
at lave en konsekvensrettelse, så der bliver tilføjet
næstformand, hvis forslaget bliver vedtaget.”

STYRKE DET POLITISKE LED
Ikke mindst argumenterne om, at det var godt at
styrke det politiske led i foreningen og dermed gø-
re Danske Fysioterapeuter mere synlig blandt med-
lemmerne og i omverdenen, blev nævnt af flere.

Hovedbestyrelsesmedlem Solvejg Pedersen sag-
de blandt andet: ”Der er mange opgaver, som
venter. Vi skal diskutere ny struktur, samarbejde
med andre organisationer og markere os mere
sundhedspolitisk. Derfor er vi nødt til at have flere
politiske folk i foreningen i hverdagen.”

Næstformanden skal vælges ved en urafstem-
ning. Det første valg finder sted i februar 2004,
mens kandidatforslagene skal være foreningen i
hænde 1. december 2003. Så der er mere end et
år til at finde de rette kandidater.
Fysioterapeuten
nr. 20 • november 2002 7
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Ikke stemning for terapeutforening
erapeutenerapeuten
vember 2002
(FUSION) Repræsentantskabet skulle
tage stilling til tre forskellige forslag om
et udvidet samarbejde med Ergotera-
peutforeningen – det ene af dem med
direkte henblik på en sammenlægning
Tina Lambrecht, Nordjyllands Amtskreds, var blandt stillerne af
foreningen med henblik på en sammenlægning af de to forenin
■  Selvom repræsentantskabsmødet ikke bød på
en egentlig afstemning om en sammenlægning
med Ergoterapeutforeningen, er det overordnede
indtryk, at en fusion ikke er lige om hjørnet.

Fra repræsentanterne i 9. kreds lå et forslag
om, at DF ”skal udvikle et tæt samarbejde med Er-
goterapeutforeningen med henblik på en sam-
menlægning af de to foreninger på sigt”.

Tina Lambrecht, Nordjyllands Amtskreds, præ-
senterede forslaget og argumenterede med, at én
stor terapeutforening ville stå stærkere i den sund-
hedspolitiske debat.

Den holdning delte Charlotte Fleischer, Fyns
Amtskreds, ikke:
 et forslag om at samarbejde tættere med Ergoterapeut-
ger.
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”Havde man spurgt mig for 20 år siden, ville
jeg have syntes, vi skulle være én forening. Men vi
har udviklet os i to forskellige retninger”.

Charlotte Fleischer tilføjede, at hun desuden
havde svært ved at se de praktiserende fysiotera-
peuter i en samlet terapeutforening, og at kiro-
praktorforeningen ville være mere oplagt, hvis
man absolut skulle fusionere med nogen.

Johnny Kuhr bakkede op om intentionerne i
forslaget, men mente, at det burde blødes op.

”Jeg synes på ingen måde, at fagene skal fusi-
oneres. Men der er så mange fælles interesser,
som det er oplagt at dyrke. Ikke kun hele det of-
fentlige forhandlingsområde, men så sandelig og-
så sundhedspolitikken”.

I første omgang blev det forsøgt at ændre forsla-
get ved at tage sidste linje vedrørende en sammen-
lægning væk, så der blot stod, at ”DF skal udvikle
et tæt samarbejde med Ergoterapeutforeningen”.
Dét forslag kom dog aldrig til afstemning.

”Jeg synes, det vil være pinligt at vedtage så-
dan et forslag. Selvfølgelig har vi et tæt samarbej-
de med Ergoterapeutforeningen!”, lød indvendin-
gen fra Sanne Olesen Bjerregaard.

SAMARBEJDE OM LØN I ÅRHUS
Et forslag fra Århus Amtskreds om, at man i kred-
sen forsøger at etablere samarbejdsaftaler med
ETF vedrørende løn- og ansættelsesforhold på det
kommunale og amtskommunale område blev
vedtaget - dog med den udtrykkelige forudsæt-
ning, at DF ikke må afgive forhandlings- og aftale-
ret til en anden organisation.

Lone Skovgaard-Petersen, Bornholms Amts-
kreds, havde stillet et forslag om ”et samarbejde
med andre relevante foreninger om fælles med-
lemsregistrering, IT og økonomiafdeling.

Johnny Kuhr redegjorde for, at man i sundheds-
organisationernes administrationsfællesskab, som
indbefatter blandt andre DF og ETF, hele tiden sø-
ger at udvide samarbejdsfladen. Der er for nylig
nedsat en arbejdsgruppe, der skal vurdere mulighe-
derne for samarbejde omkring for eksempel edb,
lederområdet, studerende, arbejdsskadessager og
postbehandling, og man har i mange år samarbej-
det om trykkeri, kantine, mødelokaler osv.

Den udmelding var nok for forslagstilleren, som
derfor trak forslaget.

Sanne Olesen Bjerregaard, Hovedstadskredsen (her i en pause),
ville ikke være med til at stemme om et forslag om et tæt
samarbejde med Ergoterapeutforeningen. Samarbejde er en
selvfølgelighed, mente hun.
nr. 20 • november 2002
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Søjlerne faldt
enn

Per Friis Madsen (inde i trøjen) havde som observatør for de praktiserendes kontaktpersoner ikke stemmeret - kun taleret, som
han til gengæld benyttede ivrigt.
(STRUKTUR) Der var ikke flertal for at
arbejde henimod en søjleopdeling af
foreningen
■  Det var Per Friis Madsen, repræsenterende de
praktiserendes kontaktpersoner, der havde fremsat
forslaget om en søjleopdelt forening. Forslaget var
fremsat som et pålæg til hovedbestyrelsen om at
gennemarbejde en model for en søjleopdeling in-
den næste repræsentantskabsmøde i 2004 – men
uden at der dermed var vedtaget en ny struktur.

”Erkendelse af forskelligheder er en styrke for
fællesskabet”, lød baggrunden for forslaget, der
lagde op til  en opdeling i to eller flere søjler – i
første omgang henholdsvis offentligt ansatte og
praktiserende - med hver sin økonomi og kompe-
tenceområder, herunder kompetence til selvstæn-
digt at forhandle overenskomst.
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Johnny Kuhr kunne
ikke gå ind for: „Jeg
ser forslaget om en
søjlestruktur som en
splittelse og som
en unødvendig frag-
mentering af en lille
forening“, sagde han.

Henvendelse:
Rohdé Produits, Gl. Holtegade 40, DK-2840 Holte,

Tlf.: 4580 2023, Fax: 4550 5078.
E-mail: rohdepro@mail.tele.dk, www.rohdepro.com

ROHDÉ tilbyder (siden 1947)

Rheumafin (CE) Paraffinblanding

Massage Creme Standard/Anticeptisk

Olivenolie/Citron

Ultralyd Gel Dane-gel (CE)

Sprit 60% Badesprit

96% Hospitalssprit

Papir Lejepapir

Aftørringspapir

Hovedlejepapir (løsark)

Sæbe Håndcremesæbe u. Parfume

Håndsæbe (Mild)
”En søjlestruktur vil give en slag-
kraftig organisation. Det vil tillade
autonomi og ansvar til særlige grupper
i foreningen - for eksempel de praktise-
rende fysioterapeuter, der vil kunne
opbygge nye samarbejdsflader til an-
dre faggrupper med sygesikringsover-
enskomst. Organisatorisk specialisering
skal ikke være et fy-ord”, sagde Per
Friis Madsen blandt andet.

Han tilføjede, at han ikke på no-
gen måde ønsker en splittelse af for-
eningen.

Johnny Kuhr havde svært ved at
se, hvad der med den nuværende
struktur forhindrer et samarbejde
med andre faggrupper med sygesik-
ringsoverenskomst.

”Jeg ser forslaget som en splittelse
og som en unødvendig fragmente-
ring af en lille forening. Jeg kan ikke
anbefale dit forslag”.

Lene Christoffersen, hovedbesty-
relsen, mente, at Per Friis Madsen
havde glemt at tage baglandet i ed.

”Jeg kan ikke huske, vi har diskute-
ret det blandt kontaktpersonerne. Lad
os gå tilbage til baglandet og brede

diskussionen ud dér, og lad os måske sammen
fremsætte et lidt mere gennemarbejdet forslag.

Tine Nielsen, Hovedstadskredsen, indvendte, at
en søjlestruktur ikke nødvendigvis behøvede at
være en opdeling i praktiserende og offentligt an-
satte, men lige så vel kunne være en opdeling i le-
der, ansatte og selvstændige.

Enden på debatten blev, at strukturarbejdsgrup-
pen (se side 12) tager overvejelserne om en søjle-
struktur med ind i sit arbejde.

Per Friis Madsen ønskede dog fortsat sit forslag
til afstemning, hvorefter det faldt.

GAMMELT FORSLAG
Det er ikke første gang, Danske Fysioterapeuters re-
præsentantskab har skullet tage stilling til en søjle-
opdeling. Efter at have diskuteret struktur i flere år,
blev det i 1979
vedtaget at ned-
sætte et udvalg,
der skulle komme

med forslag til en ny struktur for foreningen.
Det resulterede blandt andet i et forslag om en

søjlestruktur på repræsentantskabsmødet i 1981.
Repræsentantskabet vedtog imidlertid at sende
spørgsmålet til urafstemning. I den sammenhæng
sluttede daværende formand Inger Brøndsted en
leder i fagbladet med ordene: ”Lad arbejdsgiverne
være de eneste, der splitter fysioterapeuterne”.

Forslaget faldt med dengang med en tredjedel
af de afgivne stemmer på en søjleopdeling.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Ny struktur i 2004
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Repræsentantskabet nåede ikke den planlagte diskussion om foreninge
gange. Både under beretningen og i forbindelse med flere forskellige b

Næstformand Brian Errebo-
Jensen karakteriserede situa-
tionen på kredskontorerne
som „uholdbar“.
(KREDSE) Der nedsættes en bredt sam-
mensat arbejdsgruppe, der til repræsen-
tantskabsmødet i 2004 skal komme med
forslag til ny politisk og administrativ
struktur for foreningen

■  ”Kredskontorerne med den nuværende beman-
ding og ressourcer fungerer ikke godt nok. Per-
sonligt er jeg ikke i tvivl om, at vores nuværende
kredskontorstruktur bør laves om og erstattes af to
eller tre regionale kontorer. Det vil kunne give en
mere rationel drift og dermed bedre service til
medlemmerne. Men det er heller ikke nogen
hemmelighed, at der er andre holdninger til, hvad
der bør ske med kredskontorerne repræsenteret i
hovedbestyrelsen. Lad os lytte til alle argumenter
– og bagefter træffe en beslutning, der medfører
ns administrative struktur. Alligevel blev emnet berørt flere
eslutningsforslag.
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en eller anden form for hurtig handling. Det skyl-
der vi medlemmerne, kredskontorerne og hinan-
den”.

Der var ikke tvivl, om at det var ene af kæp-
hestene, der blev redet, da Johnny Kuhr i sin be-
retning til repræsentantskabet lagde op til en dis-
kussion om foreningens administrative struktur.

Imidlertid bevsærliggjordes diskussionen af fle-
re, vidt forskellige forslag, der alle havde med DF’s
struktur at gøre. Diskussionen løb i flere forskellige
retninger og et forslag til diskussion om den ad-
ministrative struktur, der var programsat som et af
de sidste punkter på dagsordenen, nåede repræ-
sentantskabet slet ikke.

Det lykkedes dog at få vedtaget et forslag om
en bredt sammensat strukturarbejdsgruppe. Ar-
bejdsgruppen skal til næste repræsentantskabs-
møde i 2004 analysere og komme med forslag til
eventuelle ændringer i Danske Fysioterapeuters
politiske og administrative struktur.

”Det er ikke altid, man skal fare lynhurtigt ud
og gøre det, medlemmerne ønsker”, sagde Hans
Godske, Ribe Amtskreds i sin begrundelse for for-
slaget om en arbejdsgruppe.

”Vi har brug for at tænke os lidt om – erfarin-
gerne fra Ergoterapeutforeningen har vist, at en
snuptagsløsning kan gøre problemerne større. I
Ribe Amt ønsker vi et lokalt kontor, men vi kan
se, at virkeligheden udenom vil ændre sig i de
kommende år. Ingen ved, hvordan den amts-
kommunale struktur ser ud om to år, og det vil
være forkert af foreningen at beslutte at ændre
noget nu”.

Ifølge forslaget skal gruppen i sit arbejde tage
højde for en ændret amtskommunal struktur og
vurdere omfanget af et udvidet samarbejde med
andre organisationer i Sundhedskartellet. Arbejdet
skal ikke nødvendigvis medføre en ændring af
strukturen, men kan munde ud i en anbefaling af
at fortsætte uændret.

SITUATIONEN ER UHOLDBAR
På trods af den aflyste diskussion var strukturen til
debat flere gange i løbet af repræsentantskabsmø-
det, blandt andet i forbindelse med formandens
beretning.

”Hvad er det, der ikke fungerer på kredskonto-
rerne”, ville Sanne Olesen Bjerregaard, Hoved-
stadskredsen, gerne vide.
”Jeg synes, at arbejdet på kredskontorerne er
rigtig godt – under de givne rammer”, mente Lise
Hansen, hovedbestyrelsen, mens Maila Pedersen
fra Viborg Amtskreds kunne berette om et debat-
møde i hendes kreds, hvor stort set alle havde givet
udtryk for, at opretholdelse af 16 kredskontorer er
en forkert anvendelse af foreningens ressourcer.

”Diskussionen skal ikke kun tage udgangspunkt
i ændringerne på det amtskommunale område.
Personligt har jeg de sidste seks år tænkt, at der
skal ske noget”, sagde hun.

Næstformand Brian Errebo-Jensen ville ikke væ-
re med til at sige, at kredskontorerne ikke fungerer
godt nok, men sagde, at ”situationen er uhold-
bar”.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Kredsformand i Ribe,
kredsene.
Ikke ekstra penge til kredsene
Da hovedbestyrelsens enighed om det fremlagte budget plud-
selig vaklede, måtte der hasteindkaldes til hovedbetyrelses-
møde for at få samling på tropperne igen.

 Hans Godske, førte an i debatten om flere midler til
(BUDGET) Hovedbestyrelsens budgetfor-
slag om 400.000 ekstra til kredsene fik
modstand fra et forslag fra Ribe og Århus
om at forhøje beløbet til det dobbelte.
Men kredsene må sætte tæring efter
næring, lød konklusionen på den lange
debat

■  Repræsentantskabet måtte igennem en debat
om økonomien i kredsene, der til forveksling lig-
nede debatten fra sidste repræsentantskabsmøde i
2000.

Skal der flere penge ud i kredsene, eller er det
et spørgsmål om prioritering og efterlevelse af po-
litiske målsætninger?
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Århus og især Ribe førte an i fremførelsen af det
første synspunkt, mens især repræsentanterne fra
Hovedstadskredsen gjorde sig til talsmænd for det
sidste.

Baggrunden er, at der med indførelsen af ny
løn blev givet et ekstra tilskud til kredsene, der si-
den er blevet droslet ned og helt skulle forsvinde
fra 1.januar 2003.

I erkendelse af, at flere kredse har svært ved at
få enderne til at nå sammen med de kredssekre-
tærtimer, der er til rådighed, havde hovedbesty-
relsen i sit budgetforslag forhøjet kredstilskuddet
med 400.000 kroner til flere kredssekretærtimer -
med den sædvanlige skævdeling i forhold til antal
medlemmer og arbejdspladser.

DOBBELT OP
De 400.000 var hentet i en pulje, som kredsene
tidligere har kunnet søge ved behov. Ribe Amts-
kreds har i de sidste to år modtaget 50.000 kroner
pr. år fra puljen, men havde med den almindelige
skævdeling ikke udsigt til at kunne få mere end
18.000 kroner pr. år og stillede derfor sammen
med Århus Amtskreds forslag om, at hæve det
samlede beløb fra 400.000 kroner til 800.000 kro-
ner.

Forslaget var begrundet med arbejdsopgaver i
forbindelse med lønforhandlinger, og det faldt
især Hovedstadskredsen for brystet.

”Vi har siden 2000 haft en målsætning om, at
forhandlingerne skulle fra kredsbestyrelserne ud
på arbejdspladserne. Jeg føler mig lidt til grin, for-
di vi i vores kreds har arbejdet hårdt på at få den
målsætning til at hænge sammen”, sagde Tine
Nielsen, Hovedstadskredsen.

Lisbeth Ebbesen, Københavns Amtskreds, hav-
de samme holdning:

”Vi kan ikke blive ved med at poste penge ud
til arbejdet med ny løn. Nu er det på tide, at vi
knækker kurven”.

Thomas Hoffensetz Morsbøl, Århus Amtskreds,
argumenterede med, at man i Århus havde skiftet
kredssekretær otte gange på 12 år, og at en for-
øgelse af kredssekretærernes timetal var nødven-
dig for at skabe fornuftige arbejdsvilkår.

Vibeke Laumann, hovedbestyrelsen, mente, at
det ville være mærkeligt at opnormere, samtidig
med, at man drøftede en helt ny struktur.

Anna Frost, Roskilde Amtskreds, luftede det
synspunkt, problemet måske lå en manglende ac-
cept af kredsenes forskelligheder.

”De 400.000 i puljen har tidligere kunnet dæk-
ke behovet, men pengene er ikke blevet fordelt
efter antal medlemmer og arbejdspladser. Måske
skal vi til at tage så store sko på, at vi kan honore-
re forskellige behov i stedet for at sidde og kigge
på en gammel fordelingsnøgle”, lød hendes bud.

TAG SELV BORD
Et kort øjeblik så det ud som om hovedbestyrelsen
var ved at undergrave sit eget budgetforslag, idet
et par hovedbestyrelsesmedlemmer gav udtryk for
sympati for forslaget fra Ribe og Århus, men en ef-
ter en kort afbrydelse af repræsentantskabsmødet
og et hasteindkaldt hovedbestyrelsesmøde var der
igen orden i geledderne.

Per Friis Madsen, observatør for praktiserendes
kontaktpersoner, drog en sammenligning til sin
egen del af verden:

”Hvis en enkelt klinik overskrider de aftalte
rammer i sygesikringsoverenskomsten, bliver vi
bedt om at forklare os. Det her ligner det, sygesik-
ringen ville kalde et tag-selv-bord”, mente han.

Om det var det argument, der gjorde udslaget,
vides ikke, men forslaget fra Århus og Ribe blev i
hvert fald forkastet.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Konfliktfond bliver udviklingspulje
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Det er glimrende, at de
praktiserende selv skal
betale for den særlige
indsats over for praksis-
sektoren, mente Per Friis
Madsen, praktiserendes
kontaktperson.
„For jeg har en forvent-
ning om, at tankegan-
gen vedrørende finansie-
ringen breder sig til andre
områder af foreningen“,
forklarede han.
(PRAKSIS) Konfliktfond B, der har haft til
formål at dække tab i forbindelse med en
konflikt på praksisområdet, eksisterer ikke
længere. Pengene er i stedet lagt over i
en pulje, der skal dække aktiviteter og
udvikling på praksisområdet
■  Der har i 20 år ikke har været brug for midlerne
i konfliktfond B til konfliktstøtte på praksisområ-
det. Til gengæld er der behov for nye aktiviteter
og udvikling på området, mente både forhand-
lingsudvalg og hovedbestyrelse, der derfor havde
et forslag med til repræsentantskabet om et nyt
formål for fonden.

”Hvis praksissektoren skal følge med tiden, skal
vi selv tage nogle initiativer og selv skaffe en del af
pengene til veje ”, sagde Johnny Kuhr i sin præ-
sentation af forslaget og tilføjede, at erfaringen
har vist, at der selv under en langvarig konflikt ik-
ke har været brug for konfliktstøtten.

For ikke at dræne puljen var det indeholdt i for-
slaget, at der skulle indbetales 50 kr. pr. praktise-
rende fysioterapeut pr. kvartal til puljen.

ÅBENLYS KONTINGENTFORHØJELSE
Repræsentantskabet var enige om, at det var et
godt forslag, men flere havde dog enkelte forbe-
hold.

Inge Nordheim fra Vejle Amtskreds mente, det
var spændende med en udviklingspulje, men knap
så spændende med en skjult kontingentforhøjelse.

Til det svarede formanden, at der ikke var gjort
forsøg på at skjule noget – kontingentforhøjelsen

var åbenlys, svarede han.
”Men da pengene i puljen skal gå

til nogle initiativer, der er meget spe-
cifikke på praksisområdet, mener vi,
det er rimeligt”, lød hans kommentar.

Med puljen vil der fortsat være mu-
lighed for at støtte en klinikejer, hvis
klinik taber i salgsværdi på grund af
indskrænkninger i kapaciteten. Det fik
blandt andre Lone Skovgaard-Peter-
sen, Bornholms Amtskreds til at kritise-
re, at kun ejerne på den måde blev til-
godeset.

Johnny Kuhr svarede, at heller ikke
ejerne vil kunne blive kompenseret
for tabt indtjening i forbindelse med
en konflikt, men alene fald i salgs-
værdi.

”Til gengæld går hele indsatsen i
forbindelse med aktivitets- og udvik-
lingspuljen på hele sektoren, dvs. bå-
de ejere, indlejere og ansatte”, sagde
han.

SERVEREDE ET MODARGUMENT
Per Friis Madsen, observatør for praktiserendes
kontaktpersoner, komplimenterede forslaget, som
han fandt godt af flere grunde.

”For det første er det nødvendigt med sektor-
specifikke investeringer på praksisområdet, og for
det andet har jeg en forventning om, at tanke-
gangen omkring finansieringen breder sig til an-
dre områder i foreningen”, sagde han.

Det fik Anna Frost, Roskilde Amtskreds, til at
overveje sin stilling:

”Jeg syntes ellers, det var et godt forslag, men
Per serverede et modargument. Jeg synes jo, vi er
så lille en forening, at det ville klæde os at stå tæt
sammen”.

Anna Frost endte dog med – sammen med et
så godt som absolut flertal – at stemme for for-
slaget. Kun en enkelt stemte hverken for eller
imod.
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Det kommunale netværk

Lene Christoffersen, hovedbestyrel-
sen, påpegede, at der skal evalueres
på netværkssamarbejdet efter to år.
(KOMMUNER) De kommunale fysiotera-
peuter skal have et netværk, der kan
hjælpe og støtte de mange, der arbejder
som eneste terapeut. Spørgsmålet om
hvilken rolle kredse og tillidsrepræsentan-
ter skal spille gav anledning til debat.

■  Danske Fysioterapeuter har inden for de seneste
fire år fået 25 procent flere kommunale terapeuter
i medlemsskaren, svarende til 260 flere terapeuter.
Og i langt det fleste kommuner forventer man de
kommende år at bruge flere ressourcer på genop-
træning, og dermed på at ansætte flere fysiotera-
peuter.

Den udvikling kaldte Johnny Kuhr for ”glæde-
lig” i sin mundtlige beretning, men betegnede
det også som en udfordring for foreningen:

”En kommunalt ansat terapeut arbejder ofte i
meget små enheder og ofte som eneste terapeut.
Det kan være en stor udfordring af sikre den fagli-
ge udvikling, såvel for den enkelte fysioterapeut
som for området som sådan. Derfor ligger der og-
så til dette repræsentantskabsmøde et forslag om,
at der bliver dannet et netværk blandt kommunalt
ansatte fysioterapeuter,” sagde formanden.

Og der blev taget godt imod forslaget fra re-
præsentanterne. Elsebeth Iversen, Tillidsrepræsen-
tantrådet, roste udspillet, men tilføjede, at man i
forslaget havde glemt at skrive, at netværket skal
nedlægge sig selv, når der er kommet tillidsrepræ-
sentanter i alle kommuner. For det måtte være
den ideelle måde at binde de kommunale tera-
peuter sammen på, mente hun.

BRUG FOR NETVÆRK I FREMTIDEN
Det var Mette Bruun, Vejle amtskreds, nu ikke så
sikker på. Hun arbejder selv som kommunal tera-
peut og var ikke i tvivl om, at der brug for et så-
dant netværk, både i dag og på længere sigt. Og-
så selv om der skulle komme flere  kommunale
tillidsrepræsentanter.

Hans Godske, Ribe amtskreds, ville godt vide,
”hvor lille en arbejdsbyrde, kredsbestyrelsen ville
få på baggrund af forslaget”. Hertil svarede for-
mand Johnny Kuhr, at kredsbestyrelserne blot
skulle sørge for at udpege de personer, der skal
have budet om at deltage i netværksarbejdet. Og
at forslaget i øvrigt skulle betragtes som første
skridt.

Såvel Lene Christoffersen som Solvejg Pedersen
fra hovedbestyrelsen påpegede, at der skal evalue-
res på netværkssamarbejdet efter to år. Men at det
inden da var fornuftigt mere præcis af beskrive,
hvilken rolle kredse og tillidsrepræsentanter skal
spille.

Efterfølgende besluttede repræsentantskabet
enstemmigt at sætte forslaget i værk.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Formand for fraktionen af
overfysioterapeuter og ledende
terapeuter, Dorthe Maagaard,
(t.v.) beroligede dem, der
mente, at deltagerbetalingen
ved fagfestivalen var for høj:
„Vi vil godt kunne finde penge
på kursusbudgetterne“, lovede
hun.
En festival for faget
(FAGDAGE) Alle medlemmer inviteres til
at deltage i Danske Fysioterapeuters
fagfestival, der finder sted i slutningen af
november 2003. Repræsentantskabet
mente, at tiden igen er kommet til at
afholde et stort landsdækkende arrange-
ment.
■  Der var ros hele vejen rundt, da repræsentant-
skabet diskuterede et forslag om, at Danske Fysio-
terapeuter skal arrangere en fagfestival i november
2003. Ideen er at samle 800 – 1000 fysioterapeu-
ter i tre dage og give dem mulighed for at ople-
ve en række prominente foredragsholdere fra bå-
de ind- og udland og diskutere fagets mange
facetter.

Det er seks år siden, Danske Fysioterapeuter
sidst har stået som arrangør af et landsdækkende
fagligt arrangement. Men nu er tiden moden til et
arrangement, der kan samle fysioterapeuter fra
hele landet, og promovere faget, mente hovedbe-
styrelsen, der havde stillet forslaget.
MINDRE BRUGERBETALING
Det var der også bred enighed om blandt repræ-
sentanterne. Eneste betænkelighed var, om prisen
for at deltage var for høj. Ifølge budgettet vil det
koste omkring 1.250 kroner for ordinære medlem-
mer af Danske Fysioterapeuter og 500 kroner for
studerende at overvære de tre dage.

Tine Nielsen fra Hovedstadskredsen mente, at
en del offentligt ansatte fysioterapeuter kan få
svært ved at få råd til at deltage i arrangementet.
Oven i deltagerprisen kommer udgifter til at købe
sig tjenestefri, rejse og overnatning. Hun foreslog
derfor, at foreningen brugte 500.000 kroner oveni
de 1,2 millioner, der var budgetteret med i forsla-
get. ”Eller at arrangementet bliver mindre ambi-
tiøst. Eksempelvis bliver skåret ned til to dage for
at få en mindre brugerbetaling.”
     Men det var der ikke stemning for. Hverken at
skrue ned for ambitionsniveauet eller at bruge flere
af foreningens penge på arrangementet. Der var
heller ikke enighed om, at deltagerprisen var for
høj: ”Jeg synes, det er utroligt billigt at kunne del-
tage i et sådant arrangement for 400 kroner om
dagen,” sagde Anna Frost fra Roskilde Amtskreds.
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PENGE PÅ KURSUSBUDGETTERNE
Dorthe Maagaard fra Fraktionen af overfysiotera-
peuter og ledende terapeuter mente heller ikke, at
deltagerprisen var så høj, at det ville skræmme le-
derne. ”Hvis man allerede nu begynder at plan-
lægge, kan man godt på arbejdspladserne finde
penge på kursusbudgetterne,” lød vurderingen.
Hun kom for øvrigt direkte fra landsmøde i fraktio-
nen, hvor deltagerne havde taget godt imod ide-
en om at afholde en fagfestival.

Inge Nordheim fra Vejle amtskreds roste også
initiativet, men advarede samtidig imod, at gene-
ralforsamlingerne fra de forskellige fraktioner og
faggrupper kommer til at ligge oven i hinanden,
da mange fysioterapeuter er medlem mere end et
sted. Tanken er nemlig, at så mange faggrupper
og fagfora som muligt afholder generalforsamling
eller årsmøde i forbindelse med fagfestivalen. På
forhånd har 9 ud af 15 faggrupper og fagfora gi-
vet positive tilsagn.

Derefter kunne dirigenten konkludere, at der
ikke var nogen grund til at sætte forslaget til af-
stemning, da der var bred opbakning til forslaget.
Dermed er det en realitet, at der kommer en fag-
festival. Nærmere bestemt 20. – 22. november
2003. Arrangementet får titlen: Fra fag til professi-
on. Der vil senere komme en nærmere præsentati-
on i fagbladet, på hjemmesiden samt i kursuskata-
loget.
Tilbage til regimerne?

(METODEFRIHED) Metodefrihed er
retten til at blive ved med at begå de
samme fejl, sagde  Johnny Kuhr i en
kommentar til den udvidede brug af
standarder for fysioterapeutiske ydelser
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Registrering af de fysioterapeutiske ydelser er en god ting, mente Tine Nielsen
Hovedstadskredsen: „Så er vi ikke bare det flødeskum, der kan spares væk“.
■  ”Hvad er DF’s rolle i beskrivelsen af fysiotera-
peutiske ydelser, og hvad betyder det for det
fysioterapeutiske arbejde, at man skal arbejde ef-
ter standarder og regimer?”.

Spørgsmålet kom fra Elsebeth Iversen, Tillidsre-
præsentantrådet, der efter læsning af beretningen
frygtede, at en omsiggribende brug af standarder
ville gå ud over metodefriheden og derved det fy-
sioterapeutiske  arbejdsliv.

”Er det overhovedet  en foreningsopgave at la-
ve standarder”, ville Vibeke Nordqvist, Roskilde
Amtskreds, gerne vide. ”Er det ikke noget, vi skal
lave på sygehusene, hvor vi skal arbejde med
dem?”.

Johnny Kuhr svarede, at standarder er nødven-
dige på grund af stigende krav om registrering og
dokumentation, men at de naturligvis kun er vej-
ledende.

”Man skal også passe på med at forherlige me-
todefriheden, der nemt kan forveksles med retten
til at blive ved med at begå de samme fejl. Men
selvfølgelig skal vi have en diskussion om, hvad
det betyder for det fysioterapeutiske arbejdsliv.
Og nej, det er ikke en forenings opgave at lave
standarder. Vi skal initiere en udvikling, men ikke
uden et tæt samarbejde med praksis”.

Tine Nielsen, Hovedstadskredsen, bemærkede
vedrørende krav om registrering – blandt andet i
landspatientregistret – at det var et stort frem-
skridt. ”Så bliver vores ydelser synlige, så vi ikke
bare er det flødeskum, der kan spares væk”.
nr. 20 • november 2002
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Sidste chance til ny løn
FysioterapeutenFysioterapeuten
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(LØN) Johnny Kuhr gættede i sin mundt-
lige beretning på, at der må sidde nogen
med meget røde ører i kommuner og
amter. ”Er man ikke reelt indstillet på at
tage de lokale forhandlinger alvorligt, vil
systemet bryde sammen”, lød hans
vurdering
■  ”Ny løn har alvorlige problemer og har haft
vanskeligheder ved at vise sit værd”.

Johnny Kuhr lagde ikke fingrene imellem, da
han over for repræsentantskabet skulle redegøre
for de seneste overenskomstforhandlinger på det
offentlige overenskomstområde.

Han erklærede sig som tilhænger af intentio-
nerne i ny løn, men tilføjede, at ideerne har vist
sig svære at føre ud i praksis.

VANDENE DELES
”Både arbejdsgiverne og de faglige organisationer
er enige om, at ny løn ikke har fungeret tilfreds-
stillende. Der bliver ikke udbetalt penge nok, og
for få ansatte får del i midlerne. Så langt er man
Hovedbestyrelsesmedlem Solvejg Petersen lovede, at spørgs-
målet om alternativer til ny løn vil blive tage op i forhand-
lingsudvalget allerede nu.
enig. Men når det kommer til vurderingen af, hvil-
ken medicin der skal til for at få lønsystemet til at
virke, deles vandene. Arbejdsgiverne mener, det
blot gælder om at få afsat flere penge i overens-
komsten til ny løn, så skal lønsystemet nok kom-
me til at virke. Mens lønmodtagernes holdning er,
at vi først vil se det fungere efter hensigten, før
der kan blive tale om at putte flere penge i ny
løn”, sagde Johnny Kuhr.

Han redegjorde for en række aktuelle sager fra
Dronninglund, Brande, Albertslund og Rudkø-
bing, hvor kommunerne frisk og frejdigt har dis-
poneret over de penge, der var aftalt til ny løn og
brugt dem til andre formål.

”Jeg er helt klar over, at amter og kommuner er
økonomisk pressede, og at regeringens skattestop
ikke har gjort det lettere at få udgifter og indtæg-
ter  til at balancere. Men det virker mildest talt
uklogt at bruge løs af de penge, der er sat af til ny
løn. Ja, der er vel nærmest tale om bedrageri, som
ifølge straffeloven er betegnelsen for tyveri af be-
troede midler. Og der må sidde nogle personer
med meget røde ører i Kommunernes Landsfor-
ening og Amtsrådsforeningen”.

”Denne overenskomstperiode er efter min
overbevisning sidste prøveperiode for ny løn. Er
man ikke reelt indstillet på at tage de lokale for-
handlinger alvorligt, vil systemet bryde sammen,
og vi risikerer, at de kommende overenskomstfor-
handlinger ender i storkonflikt. Det er ikke et øn-
ske fra min side, men det kan blive resultatet”,
sagde han blandt andet.

TOMME TØNDER
Elsebeth Iversen, formand for Tillidsrepræsentant-
rådet, spurgte i den efterfølgende debat om be-
retningen, om DF var i gang med at udtænke al-
ternativer til ny løn.

”Der er ikke særlig gode odds for, at ny løn
kommer til at fungere bedre. Hvis formandens ud-
melding ikke skal blive tomme tønder, der bul-
drer, må DF i gang med at udtænke alternativer”.

”Ja det tror jeg også, vi skal”, svarede forman-
den - med en tilføjelse om, at lignende tanker har
meldt sig hos DSR.

Solvejg Petersen, hovedbestyrelsen, lovede at
spørgsmålet bliver taget op i forhandlingsudvalget
allerede nu, så man er klædt på til næste overens-
komstforhandling i 2005.
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”Et hyggeligt lille forslag”
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Lone Skovgaard-Petersen var
rejst fra Bornholm til Odense
for at gøre opmærksom på
indlejernes forhold. Opmærk-
somheden blev blandt andet
skabt med et forslag om
ydernumrenes tilhørsforhold.
(INDLEJERE) DF skal være forening for
både ejere og indlejere. Så langt var
repræsentantskabet enige. Men et forslag
om at lade ydernummeret følge den, der
virker i det, kom ikke til afstemning
■  Problematikken mellem lejere og indlejere var
ikke nævnt i formandens mundtlige beretning.

”Jeg savner, at hovedbestyrelsen forholder sig
til, at standardkontrakterne gøres bedre for indle-
jerne. De indeholder kun krav til lejerne, ikke til
ejerne”, sagde Lone Skovgaard-Petersen, Born-
holms Amtskreds, i den efterfølgende debat.

Hovedbestyrelsesmedlem Lene Christoffersen
supplerede derfor beretningen med, at hovedbesty-
relsen netop har kigget på kontrakternes konkurren-
ceklausuler og besluttet at støtte indlejeren i en
eventuel konflikt med en ejer, der har strammet kon-
kurrenceklausulen i forhold til standardkontrakten.

”Men som indlejer kan du altid stille krav – du
har pligt til selv at forhandle dig til gode rettighe-
der”, sagde Lene Christoffersen og opfordrede Lo-
ne Skovgaard-Petersen til at søge den ledige
plads, der snart kommer i praksisudvalget.

Næstformand, Brian Errebo-Jensen, kommente-
rede, at klinikejerne skal gøre op med sig selv, om
de vil have lejere eller ansatte og lade være med
at behandle lejere som ansatte, mens Tine Niel-
sen, Hovedstadskredsen opfordrede til en under-
søgelse af, hvad lejerne vil: ”Det skal undersøges,
om de hellere vil være ansatte”, mente hun.

OGSÅ EJERE TRYNES AF LEJERE
”Selvfølgelig skal vi sikre os, at indlejerne har for-
nuftige forhold”, forsikrede Johnny Kuhr, men til-
føjede, at når to parter skal finde ud af noget sam-
men, er de nødt til at tale sammen om det.

”Det er et aftaleforhold, og hvis man ikke kan
blive enige om en fornuftig aftale, kan den ultima-
tive konsekvens blive, at man må søge lykken et
andet sted. Men selvfølgelig skal foreningen rea-
gere på åbenlyst urimelige forhold – jeg tror bare
ikke problemet er så stort”, sagde han.

Per Norman Jørgensen fra fraktionen af prakti-
serende mente ikke, standardkontrakterne er så
dårlige, men at problemet i stedet skal findes der,
hvor minimumskravene ikke overholdes. Han op-
fordrede derfor til en opstramning af DF’s kollegi-
ale vedtægter.

Hans fraktionsformandskollega Kenneth Mad-
sen, fraktionen af klinikejere, tilføjede, at der er li-
ge så mange eksempler på ejere, der trynes af de-
res lejere.
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Hovedbestyrelsesmedlem Lise Hansen opfordrede til, at for-
slaget om ydernumre blev trukket. „Det har udfyldt sin mis-
sion“, mente hun.

repræsentantskabrepræsentantskab
FORSLAG OM YDERNUMRE
I forlængelse af samme problematik skulle repræ-
sentantskabet senere tage stilling til et forslag fra
Lone Skovgaard-Petersen om en ændring i over-
enskomsten med Sygesikringen.

Ifølge forslaget skulle forhandlingsudvalget ar-
bejde for, at ydernummeret skulle tilhøre den le-
jer, der virker i det, og ikke klinikken.

”Jeg ved godt, at det er et yderligtgående for-
slag, og jeg forventer heller ikke, at det umiddel-
bart bliver vedtaget”, sagde Lone Skovgaard-Pe-
tersen. Det fik hun ret i.

”Kan vi overhovedet stemme om det her?”. lød
et spørgsmål fra Sanne Olesen Bjerregaard, Ho-
vedstadskredsen.

Det kunne man ifølge formanden godt, men de
fleste var enige om, at det ville være både usæd-
vanligt og uhensigtsmæssigt, hvis et forhandlings-
udvalg skulle arbejde med et så bundet mandat.
Omtrent lige så enige var man tilsyneladende om,
at ydernummeret ligger, hvor det hører til – nemlig
hos ejerne, der skal have sikkerhed for, at der også
fremover vil være økonomisk grundlag for investe-
ringer i klinikken. Men man var også enige om, at
indlejernes interesser skal tilgodeses.

FORSLAGET BLEV TRUKKET
Lise Hansen, hovedbestyrelsen, mente, det var ”et
hyggeligt lille forslag”, der havde udfyldt sin missi-
on om en debat, og som derfor burde trækkes.

”Jeg har mere tillid til, at vores interesser bliver
varetaget af DF, end da jeg kom”, sagde Lone
Skovgaard-Petersen, som derfor trak forslaget, men
rejste hjem til Bornholm med opfordringer til både
at engagere sig i forhandlings- og praksisudvalg.
Opbakning fra lederne
(STRATEGI) ■  Der var stor ros til Danske Fysioterapeuter fra Dor-
the Maagaard, Fraktionen af overfysioterapeuter og ledende fysi-
oterapeuter. Hun kaldte samarbejdet mellem fraktionen og for-
eningen for ”godt og tæt” og for den lederstrategi, der var
fremsat til repræsentantskabet, for ”helt nødvendig.” Det er vig-
tigt at lederne kender Danske Fysioterapeuters holdninger til
kompetenceudvikling, sundhedspolitik m.v. for sikre, at der bli-
ver arbejdet i samme retning, sagde Dorthe Maagaard blandt
andet. Lederstrategien blev vedtaget efter en kort debat, hvor
der blev sat spørgsmålstegn ved, om mellemlederne var blevet
glemt i strategien, og om der skulle laves kurser for de fysiotera-
peuter, der overvejer at blive ledere. ”Hvis vi skal have indflydel-
se på magtbalancen i sundhedsvæsenet, er det vigtigt at vi har
stærke ledere i Danske Fysioterapeuter. Det kan lederstrategien
medvirke til,” som Tine Nielsen fra hovedstadskredsen formuler-
ede det.

Hvem har aftaleretten
(LØN) ■  Et forslag om en justering af mål for arbejdet med loka-
le løn- og ansættelsesforhold lettede låget på en principiel dis-
kussion. Kan forhandlingsretten uddelegeres til det enkelte med-
lem?  Enden på det blev, at det kan foregå i konkrete tilfælde,
hvor der ikke er en tillidsrepræsentant. Men flere – også enkelte
hovedbestyrelsesmedlemmer – gav udtryk for, at man godt måt-
te tage skridtet fuldt ud og overlade ansvaret for forhandling af
egen løn til alle  medlemmer, der selv er interesserede.

To forslag om tillidsrepræsentanter
(TR) ■  Hvis DF anerkender vigtigheden af lokale TR-netværk, må
man også give tillidsrepræsentanterne mulighed for at mødes,
når det er nødvendigt. Det var i al sin enkelhed baggrunden for
et forslag fra Agnete Tryde, Københavns Amtskreds, om at udvi-
de, så DF dækker afholdelse af seks TR-møder i kredsen pr. år –
og ikke som nu kun fire. Da forslaget ikke vil koste ret meget,og
da det var svært at argumentere imod, blev det vedtaget. Vedta-
get blev også et forslag om at udarbejde en TR-strategi til frem-
læggelse på repræsentantskabsmødet i 2004.

Kursus for kredsbestyrelsesmedlemmer
(KTO) Kirsten Pedersen, Ringkøbing Amtskreds fik vedtaget sit  for-
slag om kurser for kredsbestyrelsesmedlemmer og andre, der skal
indgå i tværfagligt lokalt organisationsarbejde og i forhandling af
f.eks. KTO aftaler lokalt. Kurset var allerede på vej, forklarede Johnny
Kuhr, men Kirsten Pedersen fastholdt forslaget for at være helt sik-
ker. "Det er noget, der haster det her", som hun sagde.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Der var bred opbakning til hovedbestyrelsens forslag om en
sundhedspolitisk konsulent. Dog havde repræsentantskabet
så meget tillid til hovedbestyrelsen, at man endte med blot
at bevilge pengene og lade hovedbestyrelsen selv beslutte,
hvordan de skal bruges.
Et slag for sundhedspolitikken
terapeutenerapeuten
ovember 2002
(KONSULENT) Hovedbestyrelsen havde
bedt om en sundhedspolitisk konsulent,
men fik i stedet en million kroner. Penge-
ne skal bruges til at professionalisere den
sundhedspolitiske indsats
■  En sundhedspolitisk konsulent, der skal hjælpe
foreningen med at sætte den sundhedspolitiske
dagsorden. Det var ønsket fra hovedbestyrelsen,
der havde fremsat et forslag om at projektansætte
en konsulent for en to årig periode.

Ifølge forslaget skal konsulenten overvåge prio-
riterede områder som eksempelvis genoptræning
og sundhedsfremme, pleje kontakter til politikere,
embedsmænd og organisationer samt klæde for-
eningens formand og næstformand på, når de
skal i byen for at sælge foreningens standpunkter.

”De seneste år er sundhedspolitikken blev op-
prioriteret i foreningen. Men hvis vi skal tage de
næste skridt uden at slække på ambitionsniveauet,
er vi nødt til at professionalisere indsatsen. Det er
intentionen med en sundhedspolitisk konsulent,”
sagde formand Johnny Kuhr i sin fremlæggelse af
forslaget.

MERE END TO ÅR
Thomas Hoffensetz Morsbøl fra Århus amtskreds
kaldte forslaget ”genialt” og syntes for øvrigt ikke,
at det var nødvendigt at begrænse ansættelsen til
en toårig periode.

Kirsten Pedersen fra Ringkøbing amtskreds
mente også, at en toårig periode var lige vel kort:
”Jeg har hørt, at det tager mindst 10 – 12 år, før
en lobbyist giver resultatet.”

Næstformand Brian Errebo-Jensen begrundede
den toårige projektperiode med, at det gav en
mulighed for at evaluere resultaterne af indsatsen,
og at ”det er fornuftigt ikke blot at opprioritere
sekretariatet med flere fastansættelser”.

Charlotte Fleischer fra Fyns amtskreds var ikke
overbevist om at det var brug for en konsulent på
nuværende tidspunkt: ”Vi besluttede i går, at for-
eningen skal have en lønnet næstformand på fuld
tid. Spørgsmålet er, i hvor stort omfang konsulen-
ten og næstformanden overlapper hinanden?”

Det fik Johnny Kuhr til mikrofonen for at påpe-
ge, at der er tale om to forskellige jobprofiler, som
forudsætter forskellige kvalifikationer og forudsæt-
ninger. ”Næstformanden skal være fysioterapeut,
mens jeg er ret sikker på, at det skal den sund-
hedspolitiske konsulent ikke.”

EN MILLION TIL HOVEDBESTYRELSEN
I mellem tiden havde Anna Frost fra Roskilde
amtskreds stillet et ændringsforslag. Nemlig at ho-
vedbestyrelsen fik råderet over den million kroner,
det ifølge forslaget vil koste at ansætte en konsu-
lent i to år. ”Så kan hovedbestyrelsen selv bestem-
me, hvordan pengene skal bruges, i stedet for at
vi sidder i repræsentantskabet og diskutere funkti-
onsbeskrivelser,” sagde Anna Frost.

Det synes hovedparten af repræsentanterne var
en god ide. Så i stedet for en sundhedspolitisk
konsulent fik hovedbestyrelsen en millioner kro-
ner, som den kan bruge på at forbedre forenin-
gens sundhedspolitiske indsats.

Eksempelvis ved at projektansætte en sund-
hedspolitisk konsulent i en toårig periode.
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Forældet
sundhedspolitik

(BRUGERBETALING) For at få folkesund-
heden med på programmet, fremlagde
hovedbestyrelsen et forslag om en tilfø-
jelse til foreningens sundhedspolitik. Det
gav anledning til at kigge nærmere på
teksten i det hele taget
■  Egentlig var brugebetaling slet ikke til debat.
Repræsentantskabet skulle blot tage stilling til en
ny tilføjelse til foreningens sundhedspolitik om, at
det er et samfundsanliggende at arbejde for en
forbedring af folkesundheden.

Det var der jo ikke nogen, der var uenig i, men
til gengæld var der nogle, der studsede over et helt
andet sted i teksten, nemlig der, hvor der står, at
DF mener, at alle borgere skal have lige adgang til
sundhedsmæssige ydelser uden brugerbetaling.

”Er det ikke en forældet betragtning”, spurgte
Bente Jürgensen, Ribe Amtskreds, ”Vi er jo tem-
melig mange, der arbejder med brugerbetaling,
og jeg har personligt ingen forventning om, at
det bliver lavet om”.

Sundhedspolitikken har ikke været revideret si-
den 1994, og Johnny Kuhr mente da også, at den
kunne trænge til en grundig hovedrengøring,
men han var ikke sikker på, at der skulle ryddes op
i princippet om modstand mod brugerbetaling.

”Jeg synes stadig vi skal gå ind for, at der ikke skal
være brugerbetaling på sundhedsydelser. Selvom vi
har en praksissektor med brugerbetaling er det jo ik-
ke nødvendigvis det ideelle. Vi skal selvfølgelig kun-
ne operere i det sundhedsvæsen, vi er en del af,
men derfor kan vi jo godt have nogle idealer”.

Anne Thomsen, Københavns Amtskreds, er
fysioterapeut i Gentofte Kommune, hvor der er
brugerbetaling på kommunal fysioterapi til ældre
– hun advarede også mod at fjerne modstanden
mod brugerbetaling.

”Vi kan se, at der er nogle, der afviser tilbud-
det, fordi det koster penge. Jeg synes, det er en
god intention at arbejde for et sundhedsvæsen
uden brugerbetaling”.

Og hvordan gik det så med selve forslaget –
det om folkesundheden?

Det blev vedtaget, og det samme gjorde et for-
slag om udarbejdelse af et målsætnings- og hand-
lingsprogram vedrørende DF’s arbejde med folke-
sundhed 2003-2004.
En ud af tre til Færøerne
(DATO) ■  Fire forslag lå der fra den færøske repræsentant,
Jonas Johnsson. Og han kunne rejse hjem med tilslutning
til ét af forslagene, nemlig at kredsgeneralforsamlingen på
Færøerne fremover ikke skal afholdes senere på året end
andre kredsgeneralforsamlinger. Til gengæld var der ikke
stemning for at udvide forhandlingsudvalget vedrørende
sygekasseoverenskomsten med en suppleant, ligesom man
ikke mente at kunne pålægge landsstyret at oprette en
særlig konto, hvorfra praktiserende fysioterapeuter kan få
refunderet regninger på genoptræning, selv om der var
sympati for forslaget. Et ændringsforslag vedrørende valg
af næstformand led samme skæbne.

Etisk udvalg skal overvåge standarder
(ETIK) ■  Danske Fysioterapeuter får et etisk udvalg, der
blandt andet skal overvåge og fremme fysioterapeuters
faglige etiske standarder. Udvalget skal afgive udtalelser og
tage stilling til konkrete spørgsmål, ligesom det skal sikre,
at der er en løbende medlemsdebat om etiske problemstil-
linger. Udvalget sammensættes af fysioterapeuter, der har
kompetence inden for forskning, faglig udvikling, ledelse,
uddannelse m.v., af såkaldt ”almindelige” fysioterapeuter
samt af  repræsentanter fra hovedbestyrelsen.

Uddannelsespolitikken blev revideret
(MÅLSÆTNING) ■  Uddannelsesreformen har givet Centre
for Videregående Uddannelse, de såkaldte CVUer, professi-
onsbachelorgrader til fysioterapeuter og bedre muligheder
for at videreuddanne sig på universiteterne. Disse ændrin-
ger bør også afspejle sig i Danske Fysioterapeuters uddan-
nelsespolitiske målsætning. Derfor blev målsætningen re-
videret på repræsentantskabsmødet. Vibeke Laumann fra
hovedbestyrelsen erkendte dog, at man ikke var nået så
langt med arbejdet, som planlagt. Så det kan ikke udeluk-
kes, at repræsentantskabet også i 2004 skal tage stilling til
den uddannelsespolitiske målsætning.

Arbejdsmiljøet skal undersøges
(MODERNISERING) ■  Danske Fysioterapeuter fik moder-
niseret sin arbejdsmiljøpolitik på repræsentantskabsmødet.
Sproglige ændringer skal vise, at arbejdsmiljø bør tænkes
med i flest mulige sammenhænge, ligesom arbejdspladsen
også er et forum for sundhedsfremme. Derudover var der
opbakning til, at der afholdes en temadag i 2003, og at
foreningen i 2004 bruger 500.000 kroner på at lave en
undersøgelse af fysioterapeuters arbejdsmiljø. Den seneste
arbejdsmiljøundersøgelse, Danske Fysioterapeuter satte i
værk, er fra 1992.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Forskningspris til rygprojekt
Tre af de fire prismodtagere: Fra venstre Vibeke Laumann, Lisbeth Ebbesen og Jytte Jessen. Agnete René arbejder i øjeblikket i
Oman og var derfor ikke til stede ved prisoverrækkelsen.
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■  Der var blomster, en check på 70.000 kroner og
mange pæne ord fra formand Johnny Kuhr, da
Forskningsfondens særlige pris blev uddelt ved
åbningen af repræsentantskabsmødet.

Prisen tildeles fire fysioterapeuter for deres  ar-
bejde for at udbrede kendskabet til forebyggende
rygtræning. De fire prismodtagere har lavet en vi-
deo med træningsøvelser for patienter, der er fær-
digbehandlet men skal forebygge nye rygproble-
mer, samt for patienter, der har kronisk ondt i
ryggen, men hvor øvelserne kan mindske proble-
merne.

De fire fysioterapeuter er Vibeke Laumann, Jytte
Jessen, Agnete René og Lisbeth Ebbesen.
Ved overrækkelsen sagde Johnny Kuhr blandt andet:
”Mange danskere har problemer med ryggen.
Det er en patientgruppe, der fylder meget i såvel
antal som i de offentlige sundhedsudgifter. Derfor
er det meget relevant at give denne gruppe pa-
tienter mulighed for selv at gøre en indsats for at
få et bedre liv og det offentlige en mulighed for at
spare penge. Jeres indsats for at udbrede kendska-
bet til en række træningsmetoder og -øvelser, der
sætter patienterne i stand til at hjælpe sig selv, op-
fylder er klart behov og er på bedste vis et eksem-
pel på, hvilken rolle fysioterapeuter kan og bør
spille i det forebyggende arbejde”.

Det er tredje gang Danske Fysioterapeuters
særlige forskningspris uddeles. Tidligere er prisen
gået til fysioterapeut Nina Beyer for arbejdet med
at forebygge, at ældre kvinder falder, samt til fysi-
oterapeut Janne Kromann for hendes indsats for at
sikre, at der i behandlingen bruges lungefysiotera-
pi, der er videnskabeligt dokumenteret.
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Status over en succes

(DF-DF) Johnny Kuhr gjorde i sin beret-
ning til repræsentantskabet status over
DF–Din Forening
■  Sidste efterår stillede DF samtlige medlemmer
spørgsmålet: ”Hvordan synes du, vi skal bruge 36
millioner kroner?”. På repræsentantskabsmødet
var tiden så kommet til at gøre status.

”Netop spørgsmålene om, hvilke opgaver
medlemmerne prioriterer højest, og hvilke mål og
visioner foreningen bør følge, ønskede vi at sætte
til debat. Både for at undersøge, om der er over-
ensstemmelse mellem medlemmernes ønsker og
foreningens praksis og for at få ny inspiration”,
forklarede Johnny Kuhr.

I foråret samlede hovedbestyrelsen op på de-
batten, og til repræsentantskabsmødet lå en ræk-
ke forslag, der var inspireret af projektet. Det
gjaldt for eksempel den sundhedspolitiske konsu-
lent, leder- og TR-strategien og revisionen af
forsknings- og udviklingsstrategien.
”Repræsentantskabet er den højeste myndighed, og sådan vil 
Johnny Kuhr var i sin beretning ikke i tvivl om,
at projektet har været en succes.

”Jeg er heller ikke i tvivl om, at vi også frem-
over vil søge den tætte debat og dialog med
medlemmerne. Måske ikke med et identisk pro-
jekt, men så ved på anden vis at få scannet hold-
ninger, ønsker og ideer blandt medlemmerne. For
det er helt nødvendigt”, sagde han blandt andet
og fortsatte:
�Når DF – Din Forening officielt afsluttes her på

foreningens repræsentantskabsmøde, er det
selvfølgelig ikke tilfældigt. Repræsentantskabet er
den højeste myndighed, og sådan vil det også
være fremover. DF – Din Forening eller andre
typer medlemshøringer kan aldrig erstatte det
gode gammeldags repræsentative demokrati –
hvis nogen skulle være i tvivl. Men det kan
supplere og udfordre systemet og forhåbentlig
sikre, at der ikke kommer folkevalgte eller ansatte i
foreningen, som lever efter devisen: ”Bare det
holder min tid ud””.
det også være fremover”, lovede Johnny Kuhr.
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Følg med i den nye
hovedbetyrelses arbejde på Fysio.dk!

Referaterne fra møderne i
Danske Fysioterapeuters

hovedbestyrelse er offentlige
og kan læses eller downloades

på www.fysio.dk/foreningen/hoved-
bestyrelse
Fysioterapeut Annette Broberg
Onsdag den 30. oktober mistede vi en god ven og kollega igen-
nem mange år.  Annette Broberg gav op efter næsten fire års
lang sej kamp mod kræften, kun 49 år. Og Annette tog kampen
op og prøvede alt, hvad der var muligt. Først til allersidst gav
hun op.

Vi har kendt Annette, siden vi startede på skolen i 1976, og vi
har holdt sammen siden, på samme arbejdsplads og som ven-
ner. Vi kendte Annette som en glad og varm pige med et meget
positivt livssyn, som altid havde overskud til andre.

Annette var de fleste af sine arbejdsår på klinikken på Frederiks-
sundsvej, og hun blev syg, samtidig med at klinikken holdt op
med at eksistere.

Som fysioterapeut og som menneske var hun meget pligtopfyl-
dende og havde stor indlevelsesevne. Hun var derfor også me-
get afholdt af både patienter og kolleger.

Annette var et stort familiemenneske og hendes mand og hen-
des to dejlige piger var hendes et og alt. De har sammen klaret
denne svære tid og vores varmeste tanker går til dem.

Fysioterapeuterne Ruth Bitterli og Ellen Madsen

Se video på fysio.dk!
To nyvalg
til hoved-
bestyrelsen

(HB) Hovedbestyrelsen blev valgt med
fredsvalg over hele linjen
■  Repræsentantskabet sluttede i god ro og orden
med fredsvalg på alle poster i hovedbestyrelsen.
Der var genvalg til:
• Solvejg Pedersen, Hovedstadskredsen
• Vibeke Laumann, Københavns Amtskreds
• Marianne Stannum, Frederiksborg Amtskreds
• Lise Hansen, Vestsjællands Amtskreds
• Brian Errebo-Jensen, Ribe Amtskreds og
• Lena Olsen, Fyns Amtskreds.

Nyvalgt er:
• Carsten B. Jensen, Århus Amtskreds og
• Tina Lambrecht, Nordjyllands Amtskreds.

Lene Christoffersen, Nordjyllands Amtskreds og
Maila Pedersen, Viborg Amtskreds, genopstillede
ikke.
FysioterapeutenFysioterapeuten
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Udgifter Budget 2003 Budget 2004

Repræsentantskab og hovedbestyrelse 2.238.438 3.645.054

Sekretariat og administration (SAF) 16.245.091 16.160.308

Faglig kurser (kursusvirksomhed) 3.089.608 3.206.379

Forhandlingsudvalg 700.000 700.000

Udvalg/arbejdsgrupper/andre møder 3.304.000 2.334.800

TR- og sikkerhedsrep./prakt. kontaktpersoner 4.336.000 4.279.000

Kontingenterer/internationalt samarbejde 1.450.000 1.470.000

Informationsvirksomhed 7.021.100 7.346.168

Legater 450.000 450.000

Kredsvirksomhed 6.140.363 6.213.553

Udgifter i alt 44.974.600 45.805.262

Indtægter Budget 2003 Budget 2004

Medlemskontingenter 39.186.123 41.515.520

Informationsvirksomhed 3.325.000 3.325.000

Finansielle indtægter 701.000 701.000

Akut fonden 1.250.000 1.250.000

Indtægter i alt 44.462.123 46.791.520

Driftsresultat -512.477 986.258

repræsentantskabrepræsentantskab

Repræsentantskabsmøde 2002
Vedtaget budget ( sammendrag )
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DF’s IT-konsulent, Peter Lind Frederiksen, var kommet på arbejde, da forbindel-
sen til den til anledningen lejede storskærm røg. Men problemet blev klaret, og
repræsentanterne kunne på fysio.dk løbende følge med i, hvad de netop havde
besluttet.

Repræsentanterne
havde mulighed for
i pauserne at stifte
bekendtskab med
den video med ryg-
øvelser, der på mø-
det blev hædret
med Forsknings-
fondens Særlige
Pris (se side 26).

Der var tænkt på
musikken, men
ikke på gymna-
stikken, så den
måtte Ejnar Thor-
sen, Fyns Amts-
kreds, klare selv.
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Mød blandt andet:
• Louis Gifford, Storbritannien
• Peter O’ Sullivan, Australien
• Jules M. Rothstein,  USA
• Ronald J. Donaldson, USA
• Michael Kjær, Danmark
• Torben K. Jensen, Danmark
• Og mange flere
og få mulighed for at diskutere og udveksle
og erfaringer med andre fysioterapeuter

På fagfestivalen vil der bl.a. være oplæg
og workshops om:
• forebyggelse
• sundhedsfremme
• træning
• smerte
• rehabilitering
• klinisk ræsonnering
• ledelse
• kvalitetsudvikling
• videns- og uddannelsesudvikling
• og mange andre emner

Pris: 1250,- kroner for ordinære medlemmer
og 500,- kroner for studerende

En række faggrupper og fraktioner vil afholde
generalforsamling og/eller landsmøde i forbindelse
med arrangementet.

Følg med i Fysioterapeuten og på www.fysio.dk
for yderligere oplysning om program og tilmelding.

Sæt x i kalenderen 20.– 22 november 2003

Danske Fysioterapeuter
afholder Fagfestival

– ”Fra fag til profession”.
Tre dage med faglig
inspiration og oplægsholdere
fra ind- og udland

Fagfestival 2003 finder sted i
Odense Kongrescenter den
20.- 22. november 2003


